

2008 年 上海国际金融中心 建设蓝皮书

主编 储敏伟 贺瑛 朱德林

NOO8

2008 年 上海国际金融中心 建设蓝皮书

主编 储敏伟 贺瑛 朱德林

图书在版编目 (CIP) 数据

2008 年上海国际金融中心建设蓝皮书/储敏伟,贺瑛,
朱德林主编. —上海:上海人民出版社,2008
ISBN 978-7-208-08062-1

I. 2... II. ①储...②贺...③朱... III. 金融事业—经济
发展—白皮书—上海市—2008 IV. F832.751

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2008)第 121564 号

责任编辑 顾兆敏

封面装帧 陈楠

2008 年上海国际金融中心建设蓝皮书

储敏伟 贺瑛 朱德林 主编

世纪出版集团

上海人民出版社出版

(200001 上海福建中路 193 号 www.ewen.cc)

世纪出版集团发行中心发行 常熟新骅印刷厂印刷

开本 720×1000 1/16 印张 18 插页 2 字数 276,000

2008 年 9 月第 1 版 2008 年 9 月第 1 次印刷

ISBN 978-7-208-08062-1/F·1790

定价 35.00 元

國際金融中心
上海努力造就

劉鴻儒
2008年8月

上海金融学院
《上海国际金融中心建设蓝皮书》编委会

名誉主任:刘鸿儒

主任:储敏伟

副主任:贺 瑛 陈万华 朱德林

委员:(以姓氏笔画为序)

马立新 干杏娣 王欣欣 孙久朋 吴福生

张爱农 葛 奇 潘正彦 潘英丽 滕华新

目 录

综合篇

1 一、2008 陆家嘴论坛

2 (一)“陆家嘴”树起金融国际品牌

2 (二)建设上海国际金融中心的宏伟蓝图终将 逐步变为现实

7 (三)上海成为第三个国际金融中心前景看好

8 二、“长三角”金融一体化与上海国际金融中心 建设的互动

9 (一)从国家战略层面看“长三角”地区协调发 展与上海国际金融中心建设

10 (二)“长三角”金融一体化与上海国际金融中 心建设互动的重要意义

12 (三)关于推动“长三角”金融一体化的若干 设想

14 三、理财博览会:助推上海金融(理财)市场 发展

14 (一)理财博览会,理财市场发展的结果,理财 市场发展的动力

16 (二)第五届上海理财博览会纪实

机构篇

23 四、2007 年新增金融机构的功能及作用

- 23 (一) 2007 年上海新增金融机构概况
- 25 (二) 2007 年新增金融机构的功能及特征
- 34 (三) 新增金融机构对金融中心建设的综合作用

市场篇

- 39 五、2007 年上海金融市场运行综述
- 40 (一) 上海金融市场概述
- 44 (二) 上海金融市场运行分析
- 62 六、2007 年上海证券市场
- 63 (一) 上海证券市场交易概述
- 64 (二) 证券发行与上市公司
- 66 (三) 证券品种
- 73 (四) 投资者
- 75 (五) 2007 年上海证券市场的主要成就
- 78 (六) 存在的问题与建议
- 79 (七) 附表与附图
- 86 七、2007 年银行间外汇市场运行综述
- 86 (一) 外汇即期市场人民币持续走强
- 87 (二) 外汇远期市场交易量同比增长达六成
- 88 (三) 外汇掉期市场成交量同比增长三倍多
- 88 (四) 外币对市场交易量同比增长近两成
- 89 (五) 外币拆借交易量同比下降近五成
- 89 (六) 市场建设
- 90 (七) 简要分析
- 91 八、2007 年黄金市场
- 92 (一) 2007 年中国黄金生产情况
- 93 (二) 年度黄金价格走势情况
- 96 (三) 中国黄金市场运行情况
- 99 (四) 黄金市场产品创新
- 102 (五) 铂金和白银交易情况
- 104 (六) 2007 年世界主要黄金市场情况

产品篇

109 九、综合经营环境下商业银行金融产品创新研究

110 (一) 金融业综合经营与金融产品创新的范畴特征

112 (二) 综合经营与金融产品创新的关系分析

114 (三) 综合经营环境下商业银行金融产品创新的路径选择

117 (四) 综合经营模式下商业银行金融产品创新的对策建议

125 十、上海金融产品创新的现状及问题

126 (一) “三缺少”导致有效定价难

127 (二) 税收制度与会计准则滞后

128 (三) 做市商和经纪商制度不完善

129 (四) 产品创新的投资限制

130 (五) 市场缺乏长效和可持续机制

生态篇

132 十一、上海市个人信用体系的现状与展望

132 (一) 上海市个人征信体系建设背景

134 (二) 上海市个人征信发展轨迹和趋势

138 (三) 征信的辐射效应渗透于金融领域的流程再造、社会化管理职能转变

人才篇

143 十二、2007 年度上海市金融企业人才需求调查报告

144 (一) 研究方法 & 数据情况

145 (二) 上海市金融行业人才需求状况

156 (三) 2007 年上海市人才市场供需特征分析

156 十三、上海金融人力资源待解的若干问题

- 157 (一) 上海金融从业人员规模尚小
- 158 (二) 上海金融紧缺人才的来源
- 160 (三) 上海金融从业人员的培训
- 162 (四) 上海金融管理人员的培训
- 164 (五) 上海金融人才的流动
- 165 (六) 上海金融人才的稳定
- 168 (七) 上海金融业如何发挥资深员工的价值
- 168 (八) 上海金融业劳务工的前途

比较篇

170 十四、2008 年世界金融中心最新比较研究

- 170 (一) 世界 50 强金融中心排名
- 174 (二) 伦敦国际金融中心
- 177 (三) 纽约国际金融中心
- 179 (四) 香港国际金融中心
- 182 (五) 新加坡国际金融中心
- 184 (六) 东京国际金融中心
- 186 (七) 迪拜国际金融中心
- 188 (八) 孟买国际金融中心
- 189 (九) 上海国际金融中心

思想篇

193 十五、2007 年金融中心命题论文选辑

- 193 (一) 金融中心的大国战略
- 196 (二) 上海金融中心建设与资本输出功能
- 199 (三) 金融中心要有自己的价值观
- 200 (四) 金融中心监管的神话与现实
- 204 (五) 基于“金融地理”观的金融中心形成理论
- 207 (六) 上海国际金融中心建设与信息腹地论

献策篇

- 210 十六、上海国际金融中心与国际航运中心建设
相互促进研究
- 211 (一) 航运金融业是联结国际航运中心与国际
金融中心的纽带
- 216 (二) 上海航运金融业的发展现状及制约因素
- 221 (三) 促进上海航运金融业发展的对策建议
- 225 十七、借鉴世界著名金融城形成机制建设陆家
嘴金融城路径研究
- 225 (一) 关于国际金融城内涵与形成机制的新
观念
- 232 (二) 浦东陆家嘴金融城形成的进展与难点
分析
- 235 (三) 陆家嘴金融城的路径依赖与模式选择
- 241 (四) 建设陆家嘴金融城的路径研究
- 249 十八、推进上海国际金融中心建设的若干建议
- 250 (一) 上海成为国际金融中心的优势
- 251 (二) 上海成为国际金融中心的挑战
- 253 (三) 与国际金融中心的比较
- 254 (四) 上海建设国际金融中心的若干建议

附录

- 262 一、2007 年上海国际金融中心建设重大事项
- 268 二、上海市推进国际金融中心建设领导小组国
际咨询委员会名单、国内专家委员会名单
- 270 编后

Table of Contents

Overview

1 A. 2008 Lujiazui Forum

2 a. Lujiazui creates an international financial brand

2 b. The great blueprint of building Shanghai into an international financial center will be gradually realized

7 c. Promising prospect for Shanghai to become the third financial center in the world

8 B. Interaction between financial integration of the Yangtze Delta and construction of Shanghai international financial center

9 a. Balanced development of Yangtze Delta and construction of Shanghai financial center from the perspective of national strategy

10 b. Significance of interaction between financial integration of the Yangtze Delta and construction of Shanghai international financial center

12 c. Tentative plans for propelling financial integration of the Yangtze Delta

14 C. Money Fair promotes development of Shanghai financial(financing) market

14 a. Shanghai Wealth Management Fair is the

result and driving force of financing market

- 16 b. Report of the 5th Shanghai Wealth Management Fair

Institutions

- 23 D. Functions and roles of newly established financial institutions in 2007

- 23 a. Profile of newly established financial institutions in 2007

- 25 b. Function and feature of newly established financial institutions in 2007

- 34 c. Comprehensive influence of newly established financial institutions on construction of the financial center

Market

- 39 E. Overview of Shanghai financial market in 2007

- 40 a. Profile of Shanghai financial market

- 44 b. Analysis of operation of Shanghai financial market

- 62 F. Shanghai securities market in 2007

- 63 a. Trading profile of Shanghai securities market

- 64 b. Stock issuance and listed companies

- 66 c. Variety of securities

- 73 d. Investors

- 75 e. Major achievements of Shanghai securities market in 2007

78	f. Existing problems and suggestions
79	g. Charts and figures attached
86	G. Overview of inter-bank forex market in 2007
86	a. Ongoing RMB appreciation in spot forex market
87	b. 60% turnover growth of forward forex market year-on-year
88	c. Over 300% turnover growth of forex swaps market year-on-year
88	d. Approximately 20% growth of foreign pairs trading year-on-year
89	e. Approximately 50% decrease in inter-bank lending of foreign currency year-on-year
89	f. Market construction
90	g. Brief analysis
91	H. Gold market in 2007
92	a. Gold production in China in 2007
93	b. Gold price trend
96	c. Gold market operation in China
99	d. Innovative products of gold market
102	e. Trading of platinum and silver
104	f. Main gold production in global market in 2007
	Products
109	I. Study of financial product innovation of commercial banks in the context of comprehensive operations
110	a. Category characteristics of comprehensive operations and innovation of financial products

- 112 b. Analysis of relationship between comprehensive operations and financial product innovation
 - 114 c. Route selection for financial product innovation of commercial banks in the context of comprehensive operations
 - 117 d. Countermeasures for financial product innovation of commercial banks in comprehensive operations
 - 125 J. Current situation and problems of innovation of financial products
 - 126 a. Three scarcities lead to difficulty in effective pricing
 - 127 b. Underdeveloped taxation system and accounting principles
 - 128 c. Imperfect system of market maker and brokerage
 - 129 d. Investment restriction on product innovation
 - 130 e. Lack of long-term effective and sustainable system
- Ecology
- 132 K. Current status and perspective of individual credit system in Shanghai
 - 132 a. Background for individual credit information collection in Shanghai
 - 134 b. Track record and trend of individual credit information collection in Shanghai
 - 138 c. The radiation effect of credit information collection on process remaking and shift of social

management function in financial sector

Talents

- 143 L. Report on talent demand of Shanghai financial enterprises in 2007
- 144 a. Study approaches and data
- 145 b. Talent demand of Shanghai financial sector
- 156 c. Analysis of characteristics of supply and demand of Shanghai talents market in 2007
- 156 M. Problems to be tackled in respect of financial human resources in Shanghai
- 157 a. Only a small population are employed in financial sector
- 158 b. Source of the scarce financial talents
- 160 c. Training of people employed in Shanghai financial sector
- 162 d. Training of managerial personnel in Shanghai financial sector
- 164 e. Flow of financial talents in Shanghai
- 165 f. Stability of financial talents in Shanghai
- 168 g. How to fully utilize the value of senior employees in Shanghai financial sector
- 168 h. Future of contract workers in Shanghai financial sector

Comparison

- 170 N. Comparative study of world financial centers in 2008
- 170 a. Ranking of top 50 financial centers in the world
- 174 b. London international financial center

- 177 c. New York international financial center
- 179 d. Hong Kong international financial center
- 182 e. Singapore international financial center
- 184 f. Tokyo international financial center
- 186 g. Dubai international financial center
- 188 h. Bombay international financial center
- 189 i. Shanghai international financial center
- Thoughts
- 193 O. Academic viewpoints on the preposition of financial center in 2007
- 193 a. Big nation strategy of the financial center
- 196 b. Construction of Shanghai financial center and function of capital export
- 199 c. Values of the financial center
- 200 d. Myth and reality of supervision over the financial center
- 204 e. Financial center formation theory based on the concept of "financial geography"
- 207 f. Construction of Shanghai financial center and information highland
- Solutions
- 210 P. Study of mutual promotion between construction of Shanghai international financial center and international navigation center
- 211 a. Navigation finance links the international navigation center and international financial center
- 216 b. Current situation of Shanghai navigation finance and the constraints

- 221 c. Proposals for promotion of Shanghai navigation finance
- 225 Q. Study of the route for building Lujiazui financial city with reference to formation of other celebrated financial cities
- 225 a. New concepts on connotation and formation of international financial city
- 232 b. Progress and difficulties for formation of Lujiazui financial city in Pudong
- 235 c. Route and mode for Lujiazui financial city
- 241 d. Study of the route to develop Lujiazui financial city
- 249 R. Suggestions for promoting construction of Shanghai international financial center
- 250 a. Advantages for Shanghai to become an international financial center
- 251 b. Challenges for Shanghai to become an international financial center
- 253 c. Comparison with other international financial centers
- 254 d. Suggestions for growing Shanghai into an international financial center

Appendix

- 262 1. Major events concerning construction of Shanghai international financial center in 2007
- 268 2. Lists of expert committee and international advisory committee for construction of Shanghai international financial center
- 270 Afterwords